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Forsiden:
Jette Lillebæk fra Vejle Firma 
Sport sender bowlingkuglen 
afsted. Med en medlemsfrem
gang på 40 % topper bowling 
listen over de idrætsgrene hvor 
firmaidrætten kan notere 
medlemsfremgang. 1 næste num
mer af Firmaidræt sætter vi fo
kus på den populære sport. 
Foto. Foto. Niels Nyholm.

Viljen til ( 
forandring

Året 1992 nærmer sig hastigt sin afslutning, og ved årsskifter er det 
skik og brug at gøre status.

Forbundets idrætsafdeling har på godt og ondt været i fokus i året 
1992. Hidtil har de traditionelle idrætter, fodbold, håndbold og bad
minton været de dominerende i firmaidrætten, og det vil de stadig være 
i nogle år endnu. Overalt i kredse og sammenslutninger kan man dog se 
en vigende tilslutning til de traditionelle idrætter. Der er et opbrud på 
vej, og derfor må vores idrætsafdeling - idrætterne er jo forbundets ba
sis - hele tiden udvikle og forny sig.

Idrætsafdelingen er heldigvis på rette vej. I 1992 har vi set endnu en 
landsstævneaktivitet - dart for hold - blive introduceret i Horsens med 
stor succes. Næste skud på stammen bliver volleyball - det 11. i rækken 
af idrætsgrene på landsstævneplan.

Styrelsen bad i foråret strukturgruppen om at se på idrætsafdelingens 
struktur, og det var glædeligt, at idrætsafdelingen velvilligt indgik i en 
frugtbar dialog. Det kom til udtryk ved tema-dagene i Fredericia, hvor 
de problemstillinger, der skal arbejdes med i 1993, blev afdækket. Alle 
var her enige om, at kreds- og landsstævnernes indhold skal styrkes li
gesom årsmødernes form skal ændres.

En sådan oprustning i kampen om kroppen er vigtig. På det nationale 
plan er fronterne blevet trukket yderligere op. efter at de to folkelige 
idrætsorganisationer har sluttet sig sammen i DGI. DFIF er nu det lille 
idrætsforbund imellem to mastodonter - DIF og DGI - hver for sig med 
næsten uanede ressourcer til rådighed. Men det skal DFIF ikke lade sig 
skræmme af. Firmaidrætten står stærkt lokalt, fordi vi er tæt på vores 
medlemmerne, og fordi vi har de rigtige idrætstilbud.

Forbundet skal støtte mere op om det lokale arbejde. Det er et øn
ske, der er højt på ønskeseddelen hos kredse og sammenslutninger. Man 
ønsker mere service og bistand til det daglige arbejde og til at igangsætte 
nye ting. Styrelsen har lyttet til signalerne, og stiller nu forslag om fordob
ling af det administrative tilskud, så lederne ude i sammenslutningerne 
kan blive frigjort fra de administrative rutiner, og tage sig af det de er 
blevet valgt til: At få folk til at dyrke idræt.

Samtidig stiller styrelsen forslag om tre nye idrætskonsulenter, der 
skal medvirke til igangsætning af nye aktiviteter, og styrke arbejdet med 
stævne- og turneringsaktiviteter.

Dansk Firmaidrætsforbund vil gå styrket ud af 1992 og ind i nye ud
fordringer i 1993. God Jul og Godt Nytår.

John Thrane.
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Kamp
A f John Throne 
Redaktør

Kanonerne er kørt i stil
ling til efterårets politi
ske slagsmål om tips- og 
lottomillionerne.
Tips- og Lottoloven 
skal revideres, og efter 
Lotto- og Quick-spillets 
kæmpesucces har kul
turlivet for alvor sat sig 
for at komme ind i 
varmen.

Hovedargumentet er, at 
det ikke længere er fodbold
tipningen der sørger for ind
tægterne. Lotto og Quick- 
spillet står for broderparten 
af spilleomsætningen, og 
derfor mener mange, at 
idrætten ikke længere auto
matisk skal have fortrinsret 
til millionerne.

Kulturens folk er nu våg
net til dåd, og kræver en 
større andel af millionerne. 
På en møde den 2. december 
på kunstmuseet Louisianna 
vil repræsentanter for om
kring 70 kulturorganisatio
ner fremsætte konkrete krav 
om en omfordeling, og kul
turlivets protester i dags
pressen har fundet genklang 
i de politiske partier.

- Kulturen skal have en 
større procentdel af over
skuddet ved den kommende 
revision af Tips- og Lottol
oven, lyder det som med én 
røst fra Socialdemokratiet, 
SF og de radikale, og de tre 
partier er ikke tilfredse med 
det forslag som skattemini
ster Anders Fogh Rasmus
sen netop har fremlagt for 
Folketinget.

Ikke tilstrækkeligt
Skatteminsterens forslag 

læner sig tæt op af det for-

om lottomillioneme

Den rekordstore omsætningsfremgang for tips- og lotto samt 
Quick-spillets kanonsucces har fået kulturen til at kræve en større 
del a f overskuddet. Foto. Preben B. Søborg.

slag, som 19 landsdækkende 
organisationer - med Idræt
tens Fællesråd som katalysa
tor - blev enige om den 2. 
oktober. Forslaget lægger op 
til, at idrætten skal have 65 
% af overskuddet mod 68,5 
% før. Samtidig hæves kul
turens andel fra 7 til 9,2 %, 
men det er langt fra nok, 
mener flere på Christi
ansborg.

Ifølge dagbladet Politiken 
mener Socialdemokratiet, at 
skatteministerens forslag er 
et skridt i den rigtige ret
ning, men der er ikke enig
hed i partiet. Socialdemo
kratiets idrætspolitiske 
ordfører, Peter Sass mener,

at det er rimeligt, at man ser 
på procenternes fordeling.

- Lovforslaget flytter 
nogle procenter i den rigtige 
retning, men jeg tvivler på at 
det er tilstrækkeligt, siger 
Peter Sass.

Socialdemokratiets kul
turpolitiske ordfører, Birte 
Weiss, har derimod gjort sig 
til talsmand for en fuldstæn
dig revison af Tips- og lot
toloven.

- Jeg mener der må tæn
kes forfra. Nok er der en 
række politiske forudsætnin
ger for, at idrætten og ung
domsarbejdet får broder
parten, og de skal stadig 
have en god part, men med

den kraftige udvikling i tips- 
og lotto-omsætningen må 
der være basis for, at kultu
ren i højere grad tilgodeses, 
siger Birte Weiss til dagbla
det Politiken.

Afbalancering af 
midlerne

Så langt vil Det Radikale 
Venstre’s tidligere Kultur- 
minster, Ole Vig Jensen 
ikke gå, men han mener og
så, at kulturens procenter i 
fordelingsnøgle bør sættes 
op.

- Med den udvikling der 
er i omsætningen bør vi 
overveje, om den nuværende 
fordeling er rimelig. Idræt
ten må tænke på, at det er i 
dens interesse med en vis af
balancering af midlerne, så
ledes at der ikke opstår en 
uvilje imod idrættens organi
sationer. I en tid hvor alle 
andre må skære ned, kan i 
-drætten ikke stige ubegræn
set, siger Ole Vig Jensen.

I SF vil man gå anderle
des radikalt til værks. Såle
des slog den kulturpolitiske 
ordfører, Pernille Frahm, i 
dagbladet Information til 
lyd for, at hele loven skal re
videres, og at pengene skal 
sendes direkte ud til folk, 
der vil dyrke idræt udenfor 
idrættens organisationer.

- Den automatik, at alt 
går til organisationerne, er 
jeg ædende ond på, siger 
Pernille Frahm, der dog ikke 
støttes 100 % i det syns
punkt af SF’s idrætspolitiske 
ordfører, Kaj Stillinger. Han 
mener at den organiserede 
idræt stadig skal have pen
gene, men at pengede i 
højere grad skal sendes helt 
ud i lokalforeningerne.
(Læs Kaj Stillingers indlæg 
side 17).
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A f Freddy Juhl 
Ikast Firma Idræt Keep-Fit succes i

Ikast Firma Idræt (IFI) vil være mere synlige i 
lokalområdet. Med opstart af bowling og keep- 
fit har de noget at have optimismen i. Der er nu 
seks aktivitetstilbud at vælge imellem, og til
sammen har de to nye aktiviteter betydet en 
medlemsfremgang på 185.

Keep-fit ledes af Vibeke 
Nielsen, og i første omgang 
gik ambitionerne på at få la
vet et hold på 30 deltagere. 
Efter de første annoncer og 
en artikel i lokalavisen, viste 
det sig hurtigt, at ét hold 
ikke var tilstrækkeligt. Det 
var nødvendigt at lave to, da 
der ialt var 65 tilmeldinger. 
Heldigt for IFI at man råder 
over egne lokaler, hvor det 
var muligt at bruge to afte
ner på Keep-fit.

Indlagt afspænding
- Grunden til det store 

fremmøde må være det pro
gram som er lavet. Det er 
ikke hårdere end at alle al
dersgrupper kan være med, 
og alligevel få et stort ud
bytte af det. I det midtjyske 
område har vi jo en stor 
tekstilindustri, hvor mange 
syersker døjer med spændte 
nakke og rygmuskler. De 
har godt af den afspænding 
der er indlagt i programmet, 
siger Vibeke Nielsen, der 
også tror at de hyggelige 
omgivelser i klublokalet har 
haft en god indflydelse.

- Det virker mere intimt 
end i en stor gymnastiksal, 
siger Vibeke Nielsen. Det 
viser sig særligt under af
spændingen, hvor flere af 
deltagerne er faldet i søvn, 
og det er egentlig ikke ide
en. Efterhånden som man 
lærer at få kroppen til at

Alle aldersgrupper kan være med til Keep-Fit. Foto. Freddy Juhl. slappe af, del for del, opnår

man at komme i det sidste 
stadium inden søvnen. Dette 
punkt er utrolig sundt for 
kroppen og gør, at man føler 
sig frisk, glad og veloplagt 
efter de fysiske udfoldelser, 
fortæller Vibeke.

- Desværre er der ikke 
mødt nogen mænd op. De er 
åbenbart ikke til at få op af 
sofaen! Måske opfatter de 
Keep-fit som tøset, men jeg 
kan garantere, at når sæso
nen er omme, vil Deres ko
ner være i betydelig bedre 
form en de selv, efter en 
lang vinter på sofaen!

Hold på venteliste
Med start af et helt nyt 

bowlingcenter, opført af et 
lokalt konsortium, faldt 
bowling som en appelsin i 
turbanen. For IFI var det 
nødvendigt med hurtig 
handling inden andre fik den 
gode ide at starte en firma
turnering. På 14 dage kom 
turneringen i stand og efter 
afslutning af turnering num
mer to, er bowling blevet en 
så stor succes, at der må 
sættes hold på venteliste.

Bladet husstands
omdeles

IFFs “kontrovers” med 
kommunen er overstået, og 
udover det økonomiske og 
principielle udbytte, har det 
fået IFI til at erkende, at 
man lokalt ikke har informe
ret kommunens borgere

Sponsor for:
European Federation for Company Sports 
Europäische Føderation fur Betriebssport 
Fédération Européenne des Sports Corporatifs
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cast
godt nok om de muligheder 
der byder sig under firma
idrætten. IFI har derfor 
overladt alt PR- og marke
tingsarbejde til Freddy Juhl 
fra dartklubben “Spidsen”. 
Hans opgaver bliver blandt 
andet, i samarbejde med re
daktionen, at omlægge fore
ningsbladet MOTIONIS- 
TEN til at spille en mere 
aktiv rolle i foreningens 
arbejde.

- I øjeblikket arbejder vi 
med muligheden for at hus
standsomdele det, og der
med opnå en bedre og mere 
effektiv information.

- De eksisterende aktivi
teter skal have et lift, og der 
skal sættes nye igang, i lig
hed med det nystartede 
Keep-fit. På ønskelisten står 
f.eks. familieidræt, square- 
dans og Tai Chi, siger Fred
dy Juhl.

Sponsorarbejdet
samles

IFI vil gerne undgå, at 
foreningens mange sponsorer 
føler sig “rendt på dørene” af 
de enkelte afdelinger af

Ikast Firma Idræt fik 65 tilmel
dinger da de startede med 
Keep-Fit.. Foto. Freddy Juhl.

forening der, med sine 
nuværende ca. 750 medlem
mer vil fylde mere blandt 
Ikasts mange fritidstilbud.

Foreningens fremgang 
skyldes først og fremmest 
dens åbenhed og de mulig
heder der generelt findes i 
firmaidrætten. Det er vores 
overbevisning at med en ef
fektiv oplysning i lokal om
rådet vil man kunne få 
mange flere aktiviteter 
igang. Ikke alle vil kunne 
startes med samme hurtig
hed som bowling og keep- 
fit, men jo bedre der infor
meres om vores muligheder 
for at arbejde på tværs, jo 
større bliver chancerne.

firmaidrætten. Derfor er IFI’s 
mange sponsorer også kom
met ind under Freddy Juhl’s 
arbejdsområde.Ved at samle 
markedsføringen på én 
person, kan sponsorarbejdet 
koordineres, og samtidig bli
ver det muligt at tilbyde 
bedre reklamemuligheder i 
foreningen.

IFI bliver fremover en

/ det midtjyske område er der en stor tekstilindustri, hvor mange 
syersker døjer med spændte nakke og rygmuskler. De har goat a f 
den afspænding der er indlagt i programmet. Foto. Freddy Juhl.

Ny bog om familieidræt
"Familieidræt-tips og aktiviteter" er håndbogen til alle, 
der har interesse for tanken, idræt for hele familen, og er 
spækket med inspirerende og sjove aktivitetsforslag og 
med eksempler på aktivitetsformer, hvadenten de 
foregår i foreningen, i skolen, på gaden, ved stranden eller 
hjemme i baghaven.
Byggestenene er rum og tema, der dækker over de steder 
hvor familieidrætten kan foregå, samt aktiviteternes ind
hold, og så er den fyldt 
med muntre tegninger 
og spændende fotos.

Familieidræt
-tip s  og  aktiviteter.
96 sider, sprægfyldte 
med ideer...
G o ' f o r n ø j e l s e !

■" ' -i,...

- ? "'(i» , S
I  -tv ■ C 'r  W  T , >•* / ■

■ y w< l j* T>-v, . (• '* /  t *
’’ y f  :

> u .

4 4  f t
l l U . m

jteI&
+ forsendelse

1 1 j f 1 t.<¥A.

Bogen kan rekvireres fra: ’ :
Dansk Firmaidrætsforbund
STOREBÆ LTSVEJ 11.5800 NYBORG TELEFON: 65 31 65 60
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Idrætsklinik ikke 
kun for eliten

De to første idrætsme- 
dicinske klinikker i 
Danmark er nu åbnet i 
Odense og i Aalborg. 
Her kan alle idrætsfolk 
blive behandlet af eks
perter i idrætsskader.

A f John Throne 
Redaktør

Danske idrætsfolk har i 
mange år efterlyst et sted, 
hvor man kan komme og få 
behandlet skader på be
tryggende vis. Idrætsfolk i 
Nordjyllands Amt og i Fyns 
Amt har nu den mulighed 
med åbningen af en idræts
medicinsk klinik på hen
holdsvis Aalborg Sygehus og 
Odense Sygehus.

Længe undervejs
Idrætsklinikkerne har 

været længe undervejs. I Sve
rige har man i mange år haft 
særlige idrætsklinikker, og 
har gode erfaringer med ord
ningen. I Danmark har man 
de sidste fire år kæmpet for 
at overbevise amtspolitikerne 
om de samfundsmæssige for
dele ved idrætsmedicinske 
klinikker.

Det er veldokumenteret, 
at jo hurtigere en skade 
bliver korrekt diagnosticeret 
og behandlet, jo hurtigere 
kan idrætsudøveren komme 
igang igen, både med at passe 
sit arbejde og med sin sport.

Når eksperticen samles ét 
sted, får idrætsudøverne fra 
starten den rette behandling, 
og det giver også tryghed 
hos idrætsudøverne.

Forsøgsordning
Idrætsmedicinsk Klinik i 

Odense åbnede den 1. okto
ber og skal i første omgang 
køre ét år som forsøg. I den 
periode skal Odense Univer
sitet undersøge klinikkens re
sultater, og først derefter skal

der tages endelig stilling til, 
om klinikken skal fortsætte.

Fyns Amt har det første 
år sat 1 mio. kr. af til drift af 
klinikken,der har tilknyttet 
fire læger med speciale i 
orthopædkirugi, to fysiotera
peuter samt en sekretær. 
Klinikken er åben på Oden
se Sygehus kirugiske ambu
latorium fra 15-18, tre dage 
om ugen, tirsdag, onsdag og 
torsdag. Eneste betingelse 
for at komme, er en henvis
ning fra egen læge, eller fra 
en læge der er tilknyttet en 
klub eller forening.

Et tilbud til alle 
idrætsfolk

I Odense er overlæge 
Poul Einar Jensen chef for 
idrætsklinikken, og han un
derstreger, at det er et til
bud til alle aktive idrætsfolk.

Alle med idrætsskader er 
velkomne på klinikken. Ikke

kun eliteidrætsfolkene, men 
også motionisterne.

- Vi har ikke fået så man
ge henvisninger den første 
måned som vi troede, men 
tilbuddet skal også først 
være kendt blandt de prakti
serende læger og idræts
udøverne. Vi har fået hen
vist patienter fra 12 til 61 år, 
så det drejer sig også om 
skoleidræt og almindelige 
motionister, oplyser over
læge Poul Einar Jensen.

Opsøgende arbejde
Idrætsskader er der ellers 

nok af. Ifølge undersøgelser 
foretaget af Fyns Amt, sker 
der 25.000 idrætsskader på 
Fyn hver år. Alene udgifter
ne til behandling løber op i 
20 mio. kr. Oven i det beløb 
kan samfundet så lægge ud
gifterne til sygedagpenge, og 
for idrætsfolkene er prisen 
tabt arbejdsfortjeneste.

Derfor vil idrætsklinikken 
i Odense ikke kun nøjes 
med at behandle skaderne 
når de allerede er opstået. 
Man vil også gå ind i det fo
rebyggende arbejde. Det 
skal foregå med rådgivende 
arbejde både blandt de ak
tive idrætsudøvere, ligesom 
ledere og trænere skal oply
ses i hvordan man undgår 
skader, oplyser overlæge 
Poul Einar Jensen.

- Vi er parate til at kom
me ud i klubberne og for
tælle om forebyggelse af 
idrætsskader. Der vil i første 
omgang dog blive tale om 
brugerbetaling, idet Fyns 
Amt ikke har øremærket 
pengene til opsøgende ar
bejde. Vi vil dog gerne med
virke til, at klubberne kan få 
hjælp til at få dækket udgif
terne i form af sponsorer, si
ger Poul Einar Jensen.
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Uvisheden er det værste
A f John Thrane 
Redaktør

Frank Madsen, 29, er til 
behandling på idrætsklinik
ken i Odense. Frank kom til 
skade med venstre knæ i en 
serie 4 kamp den 26. sep
tember, og hans situation 
kan mange der har haft en 
idrætsskade nikke genken
dende til.

Uvisheden den værste
- Jeg måtte bæres fra ba

nen, og blev kørt på skade
stuen i Nyborg. Her fik jeg 
besked på at holde benet i ro 
og komme igen efter en uge. 
Hvad knæet fejlede, sagde de 
intet om. Det værste var næs
ten, at du ikke fik at vide 
hvad der var galt, siger Frank 
Madsen, kok og medejer af 
restaurant Marinaen i Kerte
minde.

- Knæet var ikke blevet 
bedre efter de otte dage, 
men på Nyborg Sygehus fik 
jeg blot den samme besked. 
Efter endnu en uge gik jeg 
til min egen læge, og det var 
først her, at jeg fik at vide 
hvad der var galt. Min læge 
henviste mig til idrætsklinik
ken på Odense Sygehus, 
men nu var der gået knap 
tre uger efter uheldet. Som 
selvstændig er det ikke lige 
sagen at gå sygemeldt i tre 
uger. Som kok står du op 
hele tiden, og selv efter tre 
uger kunne jeg kun arbejde 
et par timer hver dag, for
tæller Frank Madsen.

Behandling samme dag
På idrætsklinikken i 

Odense konstaterede over
læge Poul Einar Jensen, at 
Frank havde beskadiget det 
midterste ledbånd på inder
siden af knæet. Samme dag 
fik Frank en tid hos de to 
fysioterapeuter, Kamma

forløber i et roligt tempo, 
forklarer Kamma Kaae.

- Vi starter altid behand
lingen med at varme op på 
motionscyklen, hvorefter jeg 
giver tværmassage for at 
blødgøre stedet hvor ledbån
det er beskadiget. Derefter 
giver jeg knæet ultralyd for at 
sætte skub i helingsprocessen, 
og så slutter vi af med at lave 
nogle øvelser, som Frank 
også kan lave derhjemme, si
ger Kamma Kaae.

Genoptræningshold
I fysioterapien kan man 

konstatere, at det langt 
overvejende er ankel- og 
knæskader stammende fra 
fodbold og håndbold der 
kommer ind. Kamma Kaae 
og Gert Seir satser på, at de 
i løbet af kort tid kan etab
lere særlige genoptrænings
hold for henholdsvis knæ- og 
ankelskader.

Kamma Kaae giver ultralyd 
for at fremme helingsproces

sen, og der sluttes a f med 
øvelser som Frank også kan 

gøre derhjemme. Foto. -jt.

Kaae og Gert Seir, der er 
tilknyttet idrætsklinikken.

- På idrætsklinikken har 
vi tid til en grundigere og 
mere specifik behandling af 
hver enkelt idrætsudøver. I 
første omgang er det vigtigt 
at fortælle vores patienter, 
hvad de må gøre, og hvad de 
ikke må gøre, siger Kamma 
Kaae, der peger på hvor vig
tigt det er at informere pati
enterne om behandling og 
genoptræning.

- Efter 4 ugers inaktivitet 
er muskelstyrken i benet 
svundet meget, og det er 
vigtigt at genoptræningen

MOTIONSREDSKABER
Danmarks største lager a f professionelt udstyr. 

Nyt og brugt. Ring efter brochurer.

w u j ^ H r jm n  ii-i i p llligmi ^ |

AK TIV -SPO R T • 97 52 81 88
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Firmaidræt

Til kamp på kø og kegler
A f Thomas Muller

Også i firmasport gæl
der det om at vinde, 
men andre værdier 
som hygge og kamme
ratskab betyder lige så 
meget som resultatet.

Holdet fra "dokken" spiller hver anden tirsdag i Århus Firmasports turnering. Fra venstre Svend 
Aage Knudsen, der også er formand for billard i Århus Firmasport, Peter Hansen, Søren Quist og 
Bjørn Mikkelsen. Foto. -jt.

Han står bøjet ind over 
bordet - kroppen er an
spændt og øjnene stift rettet 
mod den røde kugle på det 
grønne klæde. Koncentratio
nen er intens, men opløses 
pludselig af et hurtigt ryk i 
armen. Kraften forplantes 
fra armen videre gennem 
køen og via den yderste blå- 
kridtede spids til den røde 
kugle - eller “ball” som det 
hedder i billardens verden.

Et skarpt smæld fortæller 
at målet er nået - den hvide 
ball er sat i bevægelse - og 
spændingen udløses endelig 
ved en plirrende lyd af væl
tede kegler. Otte points...

Tidspunktet er tirsdag af
ten, klokken har passeret 
seks - det er tid for den år
husianske firmaturnering i 
kegle-billard.

Blandt de dystende hold 
denne tirsdag finder vi 
Århus Flydedok - “Dokken” 
i daglig tale. På holdet spil
ler formanden for firma
idrættens lokale billardfore
ning, den 70-årige Svend 
Aage Knudsen. Han er tidli

gere kranfører på “dokken”, 
men nyder i dag sit otium. 
Alligevel er han fast mand 
på holdet og vil være at 
finde her, så længe kræfter
ne slår til.

- Jeg startede med at 
spille firmabillard i 1974. Se
nere gik jeg ind i bestyrel
sesarbejdet og har siden 
1985 fungeret som formand.

Hygge på kælderplan
Billardafdelingen i Århus 

firma Sport har 180 aktive 
medlemmer fordelt på 25 
firmaer. Århus Flydedok 
tegner sig alene for hele 10 
af de over 60 hold, der dy
ster hele vinteren igennem.

Der spilles i hold af tre 
deltagere, som seedes efter 
deres gennemsnitlige score, 
således at holdets bedste 
mand møder modstandernes 
bedste mand og så fremde
les.

For Svend Aage Knudsen 
- som for de fleste andre - er 
det ikke kun selve kon
kurrencen der tæller.

- Inden for firmasporten

er det sociale, hyggen og 
kammeratskabet mindst lige 
så betydningsfuldt som selve 
kampen. Naturligvis gør vi 
alt for at vinde når vi spiller, 
men skulle vi gå hen og tabe 
betyder det nu ikke så me
get, fortæller han beskedent 
- efter selv at have vundet 
sin match i dysten mod hol
det fra Højbjerg Maskinfa
brik.

- Og hånden på hjertet, så 
er det da også rart at have 
en anledning til at stikke af 
hjemmefra en gang imellem, 
tilføjer han med et smil.

Hyggen springer ellers 
ikke ligefrem i øjnene når 
man betragter det spar
somme lokale i kælderen un
der en lagerbygning i det 
sydlige Århus.

Væggene er råt beton ma
let lyseblå til skulderhøjde, 
resten hvidt. Udsmykningen 
begrænser sig til et par sort
hvide plakater, tre pointtav
ler, en grøn opslagstavle og 
så ikke at forglemme den 
obligatoriske reklame ud
formet som en tøndebund

fra det lokale bryggeri.
Langs væggene og i hjør
nerne er små kvadratiske 
borde med plads til nøjagtig 
to stole. På gulvet et mørkt 
brunt filttæppe.

2 mio. fra kommunen
Ved indgangen sidder 

bogholderen. Han holder 
styr på de grønne startbøger. 
Hver spiller har sin egen 
bog, hvor alle hidtidige re
sultater er skrevet op. Her
efter er den gennemsnitlige 
score udregnet, så man altid 
er sikker på at møde en no
genlunde jævnbyrdig mod
stander.

Men på trods af de ydre 
rammers begrænsning fejler 
stemningen intet. Årsagen 
skal findes i de tre store hel- 
match-borde af fortræffelig 
kvalitet. Her udspilles dra
belige dueller på kø, kugler 
og kegler, og i kampens 
hede er omgivelserne af 
mindre betydning.

- Vi er dog lykkelige over, 
at Århus byråd netop har 
godkendt et nyt halbyggeri
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Firmaidræt

Måske var det fotografens skyld, men Svend Aage Knudsen havde 
sværf ved at spille op til sit snit da Firmaidræt var på besøg. Foto. -ft.

til firmaidrætten i Århus, og 
desuden har vi fået 2 millio
ner kroner i tilskud, fortæl
ler Vibeke Gement.

Hun er kasserer i Århus 
firma Sport og er netop 
kommet forbi for at hilse på 
vennerne. - De nye lokaler 
vil uden tvivl give firmaspor
ten et løft i den kommende 
tid, mener hun.

Tossede tilråb
Selvom der efterhånden 

befinder sig 30 mennesker i 
lokalet, er støjniveauet be
grænset. I billard klapper 
man nemlig ikke og råber 
hurra efter en flot detalje. 
Nej, man knipser med fing
rene for ikke at ødelægge 
den dybe koncentration, 
som er så nødvendig, når 
vinkler, hastighed og det 
helt rette skru i ballen skal 
regnes ud.

Men tilråb kan ikke - og 
skal heller ikke - undgåes.

“Luk døren, det trækker”, 
lyder det efter et lidt heldigt 
stød, der straks forsvares 
med, at “man skal jo leve li
vet farligt”.

En anden mener, at et ne
top afsluttet stød er “mindst 
lige så skævt som mine kart
offelrækker derhjemme”. 
Hånlige bemærkninger og 
hårde ord fyger gennem luf
ten, men tonen er venskabe
lig.

- Det er lige præcis det, 
der er så sjovt ved firma
idræt mener Bjørn Mikkel
sen, 39-årig skibsbygger fra 
“Dokken”. Han har spillet 
billard i over 16 år, også un
der mere organiserede for
mer i en etableret klub.

- Nu har jeg fået flere fra 
sjakket med til firmabillard 
og det betyder, at vi har 
mere sammen end blot en 
fælles arbejdsplads, hvilket 
styrker kammeratskabet, si
ger han og tager sig en slurk 
af sin Ceres-øl.

- Og så er det billigt at 
dyrke firmaidræt. Vi betaler 
ca. 15 kroner om måneden 
til sportsklubben. For de 
penge kan du deltage i alle 
de sportsgrene du ønsker.

Det kan andre foreninger 
ikke tilbyde, tilføjer han

Trivsel på arbejds
pladsen

Økonomidirektør på 
Århus Flydedok, Hans O. 
Petersen, mener også at 
firmasporten forbedrer trivs
len på arbejdspladsen. Der
for har han ofte pungen 
fremme for at give en skærv 
til klubben.

- Vi lægger stor vægt på 
sportsklubben som et sam
lende element for vores 
medarbejdere. Især nyan
satte har her en mulighed 
for at lære kollegerne at 
kende, fordi niveauet er på

et plan, hvor alle kan være 
med, fortæller han.

Ledelsen betaler således 
trøjer og træningsdragter 
samt en del af hallejen til 
badmintonspillerne, svaren
de til et samlet tilskud på 
30- 40.000 kroner om året.

- Reklameværdien er nok 
størst internt. Jeg tror ikke, 
vi kan sælge flere skibe via 
firmasporten. Til gengæld 
håber vi på at kunne få flere 
dygtige medarbejdere ved at 
vise vores velvilje overfor 
sporten, siger Hans O. 
Petersen.

Tilbage ved billardbor
dene er kampene stadig i 
fuld sving. “Dokken” har

held til også at vinde det an
det opgør mod maskinfa
brikken, så kampen er reelt 
allerede vundet. Sidste 
match er derfor kun et 
spørgsmål om personlig ære. 
Et væsentligt incitament for 
en stor indsats.

Tid til faglig snak
Men selvom hyggen og 

kammeratskabet er i 
højsæde, bliver snakken ofte 
drejet ind på mere alvorlige 
emner. Således er det gan
ske naturligt, at problemer 
af faglig karakter også bliver 
debateret en gang imellem.

Når spillerne fra Højbjerg 
Maskinfabrik udtrykker uro 
over en varsling om fyringer 
i den nærmeste fremtid, får 
det selvfølgelig et par ord 
med på vejen. For alle ken
der utrygheden i en tid med 
stor arbejdsløshed.

- Her har firmaidrætten en 
helt anden dimension. Vi 
kommer for at dyrke sport, 
men især om sommeren når 
vi spiller fodbold, kan det 
ikke undgås at 15 kolleger 
også kommer ind på faglige 
problemer, siger Søren Qvist, 
der til daglig er tillidsmand 
på “Dokken” og tredie mand 
på billardholdet.

- Dette forekommer nok 
ikke på samme måde i en al
mindelig sportsklub og er i 
høj grad med til at styrke 
sammenholdet på arbejds
pladsen, mener han.

Det lykkes faktisk for 
“Dokkens drenge” at få en 
sejr i det sidste prestige
fyldte opgør i kampen mod 
maskinfabrikken, og da afte
nens næste kamp imod 
Landbrugets Edb Central 
(LEC) ligeledes vindes med 
maksimumpoints, er det tre 
stolte herrer, der henad elle
vetiden kan sige “tak for i 
aften”. For dem vil dagen i 
morgen måske blive en 
anelse lettere at komme 
igennem.

Søren Quist spiller trediemand på "dokkens" hold. - Firmasport 
styrker sammenholdet på arbejdspladsen, siger Søren. Foto. -jt.
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Ingen dramatik da de 
to folkelige idrætsor
ganisationer forenede 
sig til én landsforening.

A f John Throne 
Redaktør

I over et år har De Danske 
Gymnastik og Ungdomsfore
ninger (DDGU) og De Dan
ske Skytte- Gymnastik og 
Idrætsforeninger (DDSG&I) 
arbejdet hen imod den sam
menlægning, som blev en rea
litet på årsmødet i Herning 
den 31. oktober 1992.

Og forarbejdet var gjort 
grundigt. Uden den store 
slinger i bryllupsvalsen ned
lagde de først sig selv fredag 
den 30. oktober, for derefter 
om lørdagen at genopstå som 
Danske Gymnastik og Idræts
foreninger (DGI).

De få tvivlere
Det dramatiske indslag på 

en ellers fredsommelig week
end i forbrødringens tegn, 
kom ikke uventet ved 
DDSG&I’s idrætsgruppes 
møde fredag aften, hvor for
manden for Vejle Amt, Jør
gen Henriksen, sammen med 
de delegerede fra VASG&I 
var kommet til Herning for at 
stemme nej.

75 % ja stemmer af samt
lige afgivne stemmer - 167 
ialt - var nødvendig for at 
gennemføre sammenlægnin
gen, og med 13 nej-stemmer 
fra VASG&I, samt en del 
nej-stemmer fra den køben
havnske firmaidræt - der ikke 
har været begejstret for sam

menlægningen - var der må
ske ikke så langt op til de 42 
nej-stemmer, der kunne spo
lere feststemningen.

Kritik af budgettet
Fra talerstolen kritiserede 

Jørgen Henriksen tidsforlø
bet i sammenlægningsproces
sen, og pegede på de mange 
uafklarede spørgsmål i 
Idrætsgruppens formand, 
Jørgen Jacobsens beretning.

Jørgen Henriksen påpe
gede også, at amtsforenin
gerne var blevet lovet 51% af 
tilskuddet fra Dansk Tipstje
neste, men allerede nu var 
det skåret ned til 47,5%, og 
han satte desuden spørgs
målstegn ved det fornuftige i, 
at den nye organisation vil 
bruge over 10 mio. kr. om 
året på blad- og informa
tionsvirksomhed.

Der gik et lettelsens suk 
gennem forsamlingen, da re
sultatet i Idrætsgruppen fore
lå: 139 ja-stemmer mod 23 
nej og fem blanke. Et resultat 
som blev hilst med klapsalver 
inde fra DDGU’ernes års
møde i salen ved siden af.

Firmaidrætten bekymret
København opdeles i to 

amtsforeninger, DGI Stor
københavn og DGI Firmai
dræt. Formanden for Køben

havns Funktionær Idræts 
Union (KFIU), Josef Jezew- 
ski var bekymret for firmai
drættens fremtid i DGI.

- Jeg synes ikke, at der er 
meget af det, der kendeteg
ner os idag, der føres med 
over i DGI, sagde Josef Je- 
sewski til bladet dansk idræt, 
og han fortsatte:

- Vi er bange for de røster, 
der har været fremme om, at 
man med tiden vil prøve at 
lempe firmaidrætten ud. Det 
vil vi være meget kede af, 
men selvom vi har været kri
tiske - også overfor vores for
handlere, som ikke har gjort 
det godt nok - er det demo
kratiets regler, og vi vil også 
arbejde for den ny organisa
tion, sagde Josef Jezewski.

Fredsommelig fordeling
Den ny hovedbestyrelse i 

DGI består af ni personer, og 
valget foregik uden den store 
spænding og dramatik. Der 
var kampvalg om fire poster. 
Formandsposten, hvor Leif 
Mikkelsen og Jørgen Peter
sen begge kandiderede, samt i 
udvalgene for uddannelse og 
kultur, internationalt udvalg 
og de individuelle idrætter.

Formandsvalget var imø
deset med spænding, og her 
gik posten til Leif Mikkelsen 
med 482 stemmer mod 262 til

Jørgen Petersen.
Valget placerede Jørgen 

Petersen som organisatorisk 
formand med sæde i hoved
bestyrelsen i ét år. De øvrige 
personvalg til hovedbestyrel
sen blev fordelt på fredsom
melig vis.

Profilering overfor DIF
Den nye organisation er 

en klar udfordring til Dansk 
Idræts-Forbund (DIF). Det 
slog Leif Mikkelsen fast alle
rede på pressemødet lørdag. 
De sorte pletter på land
kortet er med den landsdæk
kende organisation væk, og 
nøgleordet er profilering 
overfor DIF. Leif Mikkelsen 
tror ikke på tanken om en 
enhedsorganisation i dansk 
idræt, og DGI satser nu på at 
øge det internationale ar
bejde, give stævner og turne
ringer mere slagkraft, og en 
af mærkesagerne bliver i- 
drætten i storbyerne, en klar 
udfordring også til DFIF. I 
Storkøbenhavn vil man såle
des ansætte to fuldtidskonsu
lenter, og DGI vil bevæge sig 
tættere på firmaidrættens 
medlemmer ved at tage de 
“små” idrætter - f.eks. dart og 
bowling - med på lands
stævneplan.
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Lederkurser foråret 1993
Diskussions- og mødeledelse
Kurset henvender sig til nye som rutinerede ledere. Og 
kursets formål er, at oplyse kursisten om de virkemidler, 
der skal til for at et møde bliver et “godt møde”, hvor ef
fektivitet, handling, god ånd og samarbejde er i højsædet. 
Der arbejdes teoretisk og praktisk via rollespil såvel indi
viduelt som i grupper med flg:

- Mødetyper.
- Kommunikation i gruppen.
- Spørgeteknik og feed-back.
- Mødeprocedure og disposition.
- Mødeledelsesfunktion.

Tid og sted: d. 05. - 07. marts '93 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. febr. '93.

Jura/dirigent
Kurset henvender sig til forbundets medlemmer i kredse 
og sammenslutninger, der er interesseret i at kende en di
rigents retningslinier og beføjelser samt at få indblik i den 
nødvendige viden om foreningsjura. med hensyn til afvik
ling af møder/forsamlinger og en forenings ledelse således, 
at forskellige faldgrupper kan undgås. Via forskellige si
tuationsspil arbejdes der teoretisk og praktisk med:

- Foreningens vedtægter.
- Medlemmers rettigheder og forpligtelser.
- Generalforsamling/repræsentantskabsmøde.
- Valg og afstemningsmetoder.
- Dirigentens pligter og funktioner.

Tid og sted. d. 23. - 25. april '93 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding senest: d. 01. marts '93.

Blad & Foto (videregående)
Kurset henvender sig til personer i sammenslutningerne, 
der arbejder med blad, og som har kendskab til de grund
læggende principper i bladarbejde. På kurset arbejdes der 
med flg. emner:

- Produktions- og årsplanlægning.
- Intern markedsføring.
- Anvendelse af repro-materialer.
- Opbygning af artikler og leder.
- Korrektur og rettelser.
- Redaktionsarbejde og arkivering.

Tid og sted: d. 14.-16. maj '93 i Horsens.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. april '93.

Fodbolddommer
Kurset strækker sig over to weekends og henvender sig til 
DFIF-personer, der kunne tænke sig at blive fodbolddom
mere.
Kurset har samme indhold og eksamen som de traditio
nelle dommerkurser, der normalt afvikles over 10 hver
dage.
Instruktørerne er erfarne DFU-undervisere. Og der ud
stedes efter endt eksamen dommerkort. Via teori og prak
tik samt gruppeopgaver undervises der i:

- Off-side.
- Skub, obstruktion, frispark.
- Målmandens funktion.
- Kampens ydre faktorer.
- Retningslinier.

Der holdes eksamen den sidste weekend.
Tid og sted: 1) d. 19.-21. febr. '93 i Vejle.

2) d. 12. - 14. marts '93 i Middelfart. 
Kursuspris: kr. 1200,-.
Tilmelding: 05. januar '93.

Håndbolddommer
Kurset henvender sig til DF1F - perse 
ner, der har lyst til at blive dommer i 
håndbold.
Kurset har samme indhold, som de 
traditionelle håndbolddommerkurser, 
der normalt afvikles på hverdagsaftener.
Kurset forløber over en weekend. Instruk
tørerne er erfarne drk-undervisere, og der ud
stedes dommerkort efter endt eksamen. Via teori og 
praktik samt opgaver undervises der i flg. emner:

- Spilleregler.
- Turneringsreglementer.
- Holdkort/kamprapporter.
- Indberetninger.
- Bedømmelser.

Tid og sted: d. 16. - 18. april '93 i Vejle.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. marts '93.

Kursusprisen: Omfatter undervisning, materialer, ophold 
og forplejning.
Tilmelding: Skal ske på tilmeldingskort, som underskrives 
af kreds/sammenslutning, og som tilsendes forbundskon
toret senest den dato, der er nævnt under det enkelte 
kursus.
Yderligere oplysninger: Kan fås ved henvendelse til : 
Uddannelseskonsulent Jane Have Andersen 
på tlf. 65 31 65 60.



Instruktørkurser foråret 1993
Svømning
Kurset er et instruktørkursus og henvender sig til perso
ner, der i forvejen har kendskab til svømmearterne, men 
som har lyst til at få afpudset instruktionsteknikken og de 
forskellige metodikker.
Der arbejdes teoretisk og praktisk med flg.

- Høj lav rygøvelse.
- Crawl.
- Brystsvømning.
- Butterfly.
- Fejlretning / fejlfinding.
- Undervisningsøvelser.

Tid og sted: d. 29, - 31. januar '93. Kursuspris: kr. 600,-. 
Tilmelding: senest d. 30. dec. 92.

Dart I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk såvel individuelt som i grup
per med flg. emner:

- Dartspillets grundelementer.
- DFIF's regler.
- Forskellige træningsspil.

Tid og sted: d. 19. - 21. febr. '93 i Odense.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 12. jan. '93.

Dart II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen. Der arbej
des teoretisk og praktisk såvel individuelt som i grupper 
med flg. emner:

- Lukninger (hovedregningssystemer).
- Stævneledelse.
- Turneringsledelse og udarbejdelse af en sådan.
- DFIF's regler i dart.

Tid og sted: d. 26. - 28. marts '93 i Odense:
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 12. febr. '93.

Dart III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk med:

- Instruktionsmetodik.
- Instruktionsøvelser.
- Fejl- og rettemetodik.
- Udarbejdelse af lektionsplan.

Tid og sted: den 04. - 06. juni '93 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 20. april.

Pistol III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen. Der un
dervises teoretisk og praktisk i skydeteknik, instruktions
metodik og instruktionsøvelser samt undervisningsteknik 
og makkeropgaver.
Tid og sted: d. 05. -07. marts '93 i Hobro.
Kursuspris: kr. 600,- 
Tilmelding: senest d. 01. febr. '93.

Skydning III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk med riffelskydning 50 m.

- Skydestillinger.
- Makkermetoder.
- Udendørsskydning/banekommandør.
- Instruktionsmetodik.
- Instruktionsøvelser.
- Undervisningsteknik.

Tid og sted: d. 04. - 06. juni '93 i Vissenbjerg ved Odense. 
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 20. april '93.

Faniilieidræt
Kom og få tips og ideer til aktiviteter i familieidræt for fa
milien.
På kurset arbejdes der teoretisk og praktisk med flg. em
ner:

- Kend hinanden aktiviteter.
- Familieidrætslederen.
- Boldspil til familieidræt.
- “Krop og sjæl” i familieidræt.
- Aktiviteter i gymnastiksal/hal for familien.
- Organisationsmodeller.
- Forskellige udeaktiviteter.

Tid og sted: d. 13, - 14. marts '93 i Århus lørdag kl. 12 - 
søndag kl. 16.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 01. febr. '93.

Bowling II
Kurset er andel del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk med følgende emner:

- Spilleregler.
- Korrektion af afvigelser.
- Flytte- og kompenseringssystemer.
- Fejl- og retteteknik.
- Forskellige spil og systemer.

Tid og sted: d. 05. - 07. febr. '93 i Odense.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 15. marts '93.

Bowling III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk såvel individuelt som i grup
per med følgende emner:

- Fejl- og retteteknik
- Lektionsplanlægning
- Undervisnngsmetodik

Tid og sted: d. 30. april - 02. maj '93 i Odense.
Kursuspris: kr. 600,-.
Tilmelding: senest d. 15. marts '93.

Dansk Firmaidrætsforbunt
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Krav: For at deltage på et efteruddannelses-kursus for ledere kræves det, at man har deltaget på
mindst et modul i DFIF's lederuddannelse.

Sælg din idé
- få dit projekt gennemført
Kurset henvender sig til personer i DFIF. der har gen
nemført den grundlæggende lederuddannelse i DFIF. og 
som har ideer eller projekter, der står i stampe eller nye 
ideer, der ønskes i gang.
Find gnisten, der kan tænde lunten, så din idé kan blive 
gennemført. På kurset arbejdes der med en færdig hand
lingsplan. så din idé kan realiseres.
På kurset vil du få inspiration til hvilke metoder, der ofte 
giver succes i de forskellige faser af et projekt.
Der arbejdes med grundlæggende teknikker på flg. områ
der

- Hvad er et projekt?
- Hvad er din idé eller dit projekt?
- Hvordan samarbejdes der i et projekt?
- Stærke / svage sider i et projekt.
- Hvordan skal din idé sælges?

Tid og sted: d. 12. -14. februar '93 i Fredericia.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d. 05. januar '93.

Styr dit stressniveau
- få niere tid til det sjove
Kurset henvender sig til personer, der ønsker yderligere 
inspiration og teknikker, der kan anvendes i dagligdagen 
såvel som i idrætsforeningen, til at øge den personlige ef
fektivitet og alligevel ha'det skægt.
På kurset gives der ideer og værktøjer til at erkende og an
vende stress som et led i en personlig udvikling, og der ar
bejdes med indøvelse af grundlæggende teknikker på flg. 
områder:

- Hvad er stress?
- Hvilken virkning har stress på dig?
- Hvem er du - hvem er dit spejl?
- Hvordan kommunikerer du?
- Hvordan klarer du “umulige" opgaver?

Tid og sted: d. 26. - 27. marts '93 i Middelfart, fredag kl. 18
- lørdag kl. 16.
Kursuspris: kr. 400,-.
Tilmelding senest d. 12. febr. '93.

Tai-chi
Kurset er et helt nyt inspirationskursus, som henvender sig 
til alle interesserede DFIF-personer, der ønsker udvikling 
og inspiration til nye bevægelsesformer for alle aldre. 
Tai-chi er klassisk kinesisk bevægelseskunst, som trænes af 
millioner af mennesker.verden over.
Tai-chi kan dyrkes af alle uanset alder og kan dyrkes inde 
såvel som ude i naturen.
Bevægelserne er langsomme og smukke, og styrker kon
centrationsevnen, balancen og koordinationen.
På kurset arbejdes der med:

- Forskellige Tai-chi sæt.
- Den historiske forudsætning.
- Simple gående og stående Tai-chi figurer.
- Selvmassage.

Tid og sted: lørdag den 06 febr. '93 kl. 14-18 i Horsens. 
Kursuspris: kr. 50,- ( Der er ingen forplejning. Medbring 
evt. termokande etc.)
Tilmelding: senest den 22. januar.

Keep-Fit
Søger du nye ideer til bevægelse/motion, mangler du ideer 
til gymnastikken, eller ønsker du at starte Keep-Fit i din 
sammenslutning, så meld dig her:
Keep-Fit er en blanding af bevægelsesområderne aerobic 
og work-out med nedsættelse af belastningsskader på knæ 
og ankel. Der arbejdes desuden med anatomi.

Tid og sted: d. 23. - 24. januar '93 i Nyborg, lørdag kl. 13 - 
søndag kl. 13.
Kursuspris: kr. 400,-.
Tilmelding: senest d. 4. januar '93.
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'indertrusse

H e le  det nye DFIF-tritidssæt er dansk produceret kvalitets tøj fra 
Akanell, og det kan fås i størrelserne small til XX-large. 

Jakke, buks og shorts er fremstillet i 100% Tactel, et materiale 
der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men samtidig 

tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-tritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kombineres på flere måder. Sættet er særdeles velegnet som 
f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere sig 

med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11,5800 Nyborg - Telefon. 65 31 65 60
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A f Robert Hansen, 
Bov Firma Sport.

Jeg arbejder ihærdigt med 
at montere den sidste gips
plade. Om 1 time kører to
get, og den nyopførte skille
væg i stuen skal helst være 
færdig inden jeg tager af
sted. Min hustru har pakket 
tasken, og jeg når lige et 
brusebad, hopper på cyklen 
og afsted til stationen i Pad- 
borg. Når jeg to timer se
nere står af toget hedder 
byen Horsens. Vel ankom
met tager jeg en taxa til van
drerhjemmet, går ind i re
ceptionen og præsenterer 
mig:

- Dav, Robert Hansen, 
Blad & foto-kursus under 
Dansk Firmaidrætsforbund.

Jeg får udleveret en nøgle 
til værelset, låser mig ind, og 
da jeg er på vej ud igen, mø
der jeg ham jeg skal dele 
værelse med. Mens jeg går 
ned ad gangen, tænker jeg 
på nogle af emnerne som 
står beskrevet i kursuspro
grammet:

- Lay-out, lix-tal, kolofon.
- Hæ, hæ, gad vide om man 
skal blæse i den eller der sid
der strenge på? Læsbarhed, 
brødtekst. - Brødtekst? Hvad 
pokker har bageren med det 
her at gøre?

Nå, jeg er godt klar over, 
at de næste par dage frem til 
søndag eftermiddag skal 
handle om bladproduktion, 
og om hvordan man præsen
terer sit foreningsblad bedst, 
og ikke mindst får læserne 
til at læse andet end fod

boldresultatet af Møbel
handlernes kamp mod Spe
ditørerne her forrige onsdag 
aften. Endte den forresten 
da ikke uafgjort?

Ingen rundkreds 
og urtete

Klokken er 19.00. Så er vi 
i gang. Vi er 9 kursister, 2 
instruktører og 1 kursusle
der, som alle har set hinan
den lidt an efterhånden som 
vi kommer ind i lokalet og 
hilser på. Ham der virker da 
i øvrigt bekendt - hvor har 
jeg set ham før?

Kursusleder Aage H. Niel
sen præsenterer sig og tager 
imod. Fortæller lidt om ind
holdet af kurset, og NU 
KOMMER DET! Præsenta
tionen af os selv. En for en 
rejser vi os og præsenterer 
os. Kortfattet, hvilken let
telse. Jeg frygtede vi skulle 
sidde i rundkreds i strømpe

sokker med en kop urtete, 
og fortælle om hele vores 
utrygge barndom, økonomi
ske kvaler og hvorfor man 
netop har valgt DETTE 
kursus. Fornuftigt dispone
ret af kursuslederen. Han 
har garanteret prøvet det 
før. Den første instruktør 
præsenterer sig: Jan Grum
stup meddeler han. Ja, han 
har da vist også prøvet det 
her før. Han siger oven i 
købet, at vi skal holde kæft - 
altså når han taler. Den an
den instruktør står frem: 
Jørgen Rasmussen, oplyser 
han.

Lidt ros og masser af ris
Nu går det løs. De med

bragte blade af egen produk
tion deles ud og kommente
res af instruktørerne. Lidt 
ros og masser af ris. Havde 
det været omvendt, be
høvede vi ikke at sidde her.

Så kunne vi jo sagtens lave 
et blad. Kolofon hører jeg 
der bliver sagt. Jeg ser mig 
forventningsfuldt om efter 
et musikinstrument.

- Robert, dit blad mangler 
en kolofon, bliver der udba
suneret.

- Ja så, en kolofon er en 
spalte på side 2, hvor ansvars
havende redaktør, oplag og 
trykkested står nævnt!

Klokken bliver ti. Hyg- 
gestund med kaffe og snit
ter. Og lidt efter lidt lister vi 
af mod vores værelser.

Læsbarhed og brødtekst
Lørdag morgen. Klokken 

er 09.00 og morgenmaden er 
overstået. Begge instruk
tører underviser og fortæller 
på skift om hvordan bladar
bejdet tilrettelægges og gri
bes an. Lay-out, det vil sige 
udformning af en side. Lix
tal er udregning af en årti-
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kels læsbarhed, og brød
tekst, den skrevne tekst i en 
artikel (og altså ikke bage
rens hjemmebag).

Formiddagen forløber 
forbløffende hurtigt, og over 
middag fortsætter vi mod 
målet for dette kursus. At 
lære at lave et blad. Kl.
17.00 er vi i gang med re
daktionsarbejdet. Vi er delt 
op i tre grupper, og indtil kl.
22.00 arbejder vi os frem til 
et produkt, som søndag kl.
11.00 skal gå i trykken - ja, 
hos os hedder det altså kopi
maskinen. Lørdag aften en
der i pejsestuen med kaffe, 
snitter og Trivial Pursuit. 
Holdene er dannet på for
hånd. Dert viser sig, at jeg 
faktisk slet ikke er med på 
dette kursus. I stedet figure
rer på holdet en Knud, som 
vi dog ikke har mødt endnu. 
Kursuslederen har heller 
ikke set ham, så jeg lover at 
springe ind i stedet for 
Knud, og således er jeg atter 
med på blad & foto - kursus. 
Aftenen forløber i hyggeligt 
lag, hvor de fleste lusker ind 
mellem kl. 00.15 og 05.00.

Fyldt med ideer
Søndag morgen kl. 9.00. 

Deadline om 2 timer. Mon 
vi når at overholde tidsfris
ten? Ja - ja, klokken 11.00 
går vores blad i mangfoldig
gørelsesmaskinen. Vi fort
sætter med at vurdere de 
nye blade, og pludselig er vi 
nået til enden af kurset. Var 
det virkelig to døgn siden 
jeg tog hjemmefra? Vi siger 
farvel til hinanden, og jeg 
lover at skrive lidt om op
holdet og kurset. Inden jeg 
ser mig om sidder jeg i toget 
på vej sydpå.

Hovedet er fyldt med 
ideer. Jeg sidder og læser 
kursusmaterialet igennem. 
Noterer gode ideer ned. 
Skitserer et forslag til en ny 
forside, og inden jeg ved af 
det, har toget nået Padborg. 
Og vi var godt trætte da vi 
kom hjem .... Nåh nej, det 
har jeg lovet ikke at skrive 
som afslutning.

Tipspengene
A f Kaj Stillinger.
Fhv. MFer og idrætspoliFisk 
ordfører for SF.

I Danmark har vi et 
statsmonopol på tips- og lot
tospil. Det betyder, al ingen 
andre end Dansk Tipstjene
ste må drive den slags spil her 
i Danmark. Dette er egentlig 
en god ting, fordi vi dermed 
sikrer os en stor sikkerhed 
for, at der ingen “snyd” lin
der sted.

Ihvertfald må det erken
des, at der står stor respekt 
om Dansk Tipstjeneste og de
res måde at forvalte og ad
ministrere deres følsomme 
monopol på.

Men dette monopol er 
samtidig en god forretning for 
staten. Overskuddet er stort 
og konstant stigende. Dan
skerne spiller mere og mere - 
selvom vi stadig ikke kan 
måle os med f.eks. svenskerne 
i spillelidenskab.

Men samtidig med dette 
statslige spillemonopol, har vi 
en ret enestående tradition i 
forhold til fordelingen af del 
store overskud gives videre til 
de store idrætsorganisationer.

Det er ikke småpenge, vi 
her taler om - faktisk drejer 
det sig om flere hundrede 
millioner kroner om året.

Traditionen med fordelin
gen af tipsmidlerne til bl.a. 
idrættens organisationer 
stammer helt tilbage fra tips
tjenestens start i slutningen af 
1940'erne.

Det er på mange måder en 
mærkelig tradition.

Først og fremmest fordi 
det egentlig virker unaturligt, 
at støtten til idrætten afhæn
ger af folks spillelyst. Jo mere

danskerne spiller - jo flere 
penge tilfalder idrætten. Derfor 
er der glæde og tilfredshed i 
idrætsorganisationerne efter lot
tospillets og skrabespillets ind
førelse - det har betydet endnu 
flere penge til idrættens i forve
jen ret bugnende pengekas
ser.Men dernæst er det også 
mærkeligt, at ingen - udover or
ganisationerne selv - aner, hvad 
disse vil blive brugt til.

De bestemmer selv - ingen 
blander sig.

Man kan synes, at det er en 
ret ejendommelig situation: Sta
ten afleverer i hundredvis af 
millioner kroner hvert år til 
nogle idrætsorganisationer - 
men man stiller absolut ingen 
krav til, hvad disse mange 
penge bruges til.

I forhold til, hvad politikere 
ellers blander sig i, når der skal 
bevilges selv små beløb - må 
man undre sig.

Denne tilbageholdenhed 
skyldes først og fremmest en 
tradition for, at “det må idræt
ten selv klare”.

Men - for mig at se - skyldes 
det så sandelig også direkte 
frygt for de store, magtfulde 
idrætsorganisationer.

Med deres enorme medlems
skare, udgør de en særdeles 
magtfuld lobbyvirksomhed, 
som mange politikere ikke 
gerne vil rage uklar med - men 
tværtimod - for alt i verden 
gerne vil stå på god fod med.

Med de store millionbeløb, 
det idag drejer sig om, er dette 
en uholdbar situation på læn
gere sigt.

Politikerne på Christians
borg må simpelthen påtage sig 
et medansvar for, hvad disse 
millionbeløb bruges til.

Jeg har med vilje anvendt 
ordene “idrættens organisatio
ner” og ikke idrætten i almin
delighed. Det er ganske bevidst.

Jeg tror ikke på, at ret 
mange lokale idrætsledere over
hovedet aner, hvilken af de 
store idrætsorganisationer, de
res klub eller forening tilhører. 
Prøv at spørge jeres bestyrelse, 
om jeres forening eller klub er

medlem af D D G LJ,
DDSG&l eller DIF - og be
mærk så, hvor få, der egent
lig er klar over det. Prøv at 
spørge, hvor ofte jeres klub 
eller forening har direkte 
kontakt med jeres centrale 
i d rætso rgan isat ion.

Der er, - for mig at se - alt 
for stor afstand mellem idræt
tens topledere og den enkelte 
lokale idrætsforening.

Og så er vi tilbage ved 
udgangspunktet: Nemlig de 
mange hundrede millioner 
kroner, som idrættens cen
trale organisationer får fra 
Dansk Tipstjenestes over
skud.

Min idé er, at langt flere 
af disse penge burde bruges 
til aktiviteter ude i de lokale 
klubber.

Alle, der har med be
styrelsesarbejde i lokale for
eninger at gøre, ved, hvor 
svært det kan være at få pen
gene til at slå til. Det koster- 
at sende ungdomshold afsted 
til stævner. Det koster at ud
danne unge trænere osv. osv.

Idrætten har allerede spil
let ud med et forslag, som 
ændrer fordelingen af pen
gene en lille smule.

Dette er naturligvis et 
forsøg på at “lukke munden” 
på de folketingspolitikere, 
som kunne være interesseret 
i al “blande sig”.

Men forslaget fra idræt
tens top ændrer intet ved den 
helt fundamentale fejl - nem
lig, at pengene i langt højere 
grad skal væk fra organisa
tionerne - og ud at virke i det 
lokale idrætsarbejde.

Derfor er det nu, der skal 
råbes vagt i gevær.

Hvis der ikke gribes ind 
overfor denne skævhed nu - 
og der stilles krav til idræts
organisationerne om en helt 
fundamentalt anderledes for
deling af midlerne til idræt og 
aktiviteter LOKALT - ja, så 
mister vi chancen for at give 
den lokale forening et til
trængt økonomisk løll.
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T ilb u d  f r a  S h o p p e n !

Nr. 900: Regnbue T-shirts
100 % bomuld1 god kvalitet

Nr. 730: Nylon rygsæk
Kraftig kvalitet m/maverem

Nr. 699: 
Spillekort 15- Nr. 702: 

DFIF- Ligther 10-

Nr. 701: Schweizerkniv
Original Victorinox/6 0  mm. /b lå 1 1 0 -

Nr 790: 
i nylon. Kraftig

Stor sportstaske
(raftig kvalitet. m

Nr 901: DFIF T-shirts
100 % bomuld i god kvalitet. 4 0 -

Nr. 703: Paraply  
Blå /hvid 120 cm.

Nr. 530: Cykelbuks one-size
Blå eller sort /  90% bomuld

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling a f tøj husk at opgive størrelser. Alle priser er ind. moms men excl. forsendelse.

H e r m e d  b e s t i l l e r  u n d e r t e g n e d e :
Varenr:..............Antal:...............Størrelse:.............. Varenr:................Antal:............. Størrelse:..

Varenr:.............. Antal:...............Størrelse:.............. Varenr:................Antal:............. Størrelse:..

Varenr:.............. Antal:...............Størrelse:.............  Varenr:................Antal:............. Størrelse:..

Varenr:.............. Antal:...............Størrelse:.............. Varenr:................Antal:............. Størrelse:..

Varenr:.............. Antal:...............Størrelse:.............. Varenr:................Antal:..............Størrelse:..

Navn:........................

Adresse:..................

Sammenslutning:.

Dato:..............................................................Underskrift:..



Firmaidræt

A f John Thrane 
Redaktør. Firmahåndbolden 

ind i varmen

Dansk Firmaidrætsfor
bund har indgået en aftale 
gældende i en prøveperiode 
på et år med Dommer- og 
regelkomiteen (DRK).

Hermed er DFIF godt på 
vej til at blive ligestillet på 
håndbolddommerplan med 
de andre idrætsorganisatio
ner, og hvis aftalen forlæn
ges udover prøveperioden, 
bliver DFIF fuldgyldigt 
medlem af DRK allerede fra 
1. juli 1993.

I prøveperioden har 
DFIF's repræsentanter ob
servatørstatur ved dommer
udvalgsmøderne i de 12 lo
kale dommerudvalgsområder, 
som er nedsat under DRK. 
DFIF repræsentanterne har 
således taleret - og dermed 
mulighed for at øve indfly
delse - men ikke stemmeret.

Dommeruddannelse
Et medlemskab af DRK 

har store fordele for DFIF.

For det første betyder det, 
at DFIF nu altid er ajour 
med de nyeste fortolkninger 
og regler på håndboldspille
reglerne, ligesom DFIF kan 
nu også trække på den eks- 
pertice som DRK har i pro
testsituationer omkring 
håndboldspillereglerne.

Aftalen åbner mulighed 
for, at håndbolddommere 
der uddannes i DFIF-regi, 
formelt bliver ligestillet med 
øvrige håndbolddommere i 
Danmark. Dermed kan 
kommende DFIF-håndbold- 
dommere også også benyttes 
som dommere for øvrige or
ganisationer under DRK.

Som en vigtig detalje be
tyder aftalen, at de lokale 
dommerudvalg kan benytte 
håndboldkampe i firma- 
idræts-regi som bedømmer
kampe i håndbolddommer- 
uddannelsen.

Aftalen gengives her i 
den fulde ordlyd.

Aftale mellem
Dommer- og regelkomiteen (DRK)

Dansk Firmaidrætstorbund (DFIF)
1. DFIF’s håndbolddommere kan i aftaleperioden op
tages i DRK’s Lokale dommerudvalg (LD), med 
samme rettigheder og forpligtelser som områdets 
øvrige dommere.
2. DFIF har ret til at være repræsenteret med et med
lem i hver af de LD-områder, hvori man har hånd
boldaktivitet - dog uden stemmeret. Anmodning om 
optagelse/repræsentation fremsendes af DFIF.
3. DFIF kan efter behov få afviklet aspirantkurser 
(dommerkurser) i eget regi. DFIF's uddannelsesudval
get honorerer DTK’s instruktører og censorer efter 
gældende takster.
4. Kampe, der afvikles i DFIF-regi, kan anvendes til 
bedømmelse/vejledning på linie med kampe i de øvrige 
organisationer.
5. Håndboldsektionen forsynes med relevant informa
tionsmateriale af DRK og de lokale dommerudvalg - 
herunder fortolkningsændringer m.m.
6. Håndboldsektionen kan efter behov trække på den 
ekspertice, der er til stede på lovfortolkningsområdet 
(lovfortolkningschefen).
7. Håndboldsektionen kan deltage som observatør i 
DRK's møder i aftaleperioden. Omkostninger forbun
det hermed betales af håndboldsektionen.
8. Til dækning af de fælles omkostninger betaler DFIF 
årligt kr. 10.000 til DRK.
9. Aftalen er gældende i nedennævnte periode: 1/7 1992 
- 30/6 1993. Aftalen genforhandles i 2. kvartal 1993 
med henblik på fuldgyldigt medlemsskab af DRK.

Rettelser til landsstævner '93
Det var ikke julenissen, 

men sætternissen der havde 
været på spil i programmet 
for landsstævner 1993 i ok
tober nummeret af Firmai
dræt. Sommerlandsstævner- 
ne i fodbold og håndbold er 
for første gang i mange år 
delt, og sommerlandsstævnet 
i fodbold finder sted den 18.-

19. september i Nyborg. 
Sommerlandsstævnet i hånd
bold finder sted den 18.-19. 
september i Odense.

Sidste nyt! Landsstævnet 
i 50 m. riffelskydning er 
flyttet fra den 25.-26 sep
tember til den 18.-19. sep
tember 1993.
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Nye kegle
instruktører

A f Jane Have Andersen 
Uddannelseskonsulent

Dansk Firmaidrætsfor
bund har nu fået flere kegle
instruktører. Den 18. - 20. 
september var der kursus i 
kegler III i Middelfart, og 
forbundsinstruktørerne Kir
sten Rasmussen og Karl 
Vollsen har nu uddannet 13 
nye gule kegleinstruktører.

De gule instruktører må 
undervise på banen i sam
menslutningen og kan derfor 
afvikle lokale grundkurser i 
sammenslutningen.

Husk at bruge dem!
Instruktørerne beviste de

res færdigheder på kurset i

Middelfart ved, at en ny 
spiller gik fra 3,3 til 6,3 i snit 
på 100 kast, og ved at rette 
teknikken på en dreven spil
ler så han ikke længere fik 
ondt i knæet.

Klar til brug. Firma i drætten s 13 nye kegleinstruktører 
parate til at arrangere lokale grundkurser.

Lokale grundkurser
Dansk Firmaidrætsfor

bunds uddannelsesudvalg 
ønsker tillykke med uddan
nelsen, og håber på, at de 
nye kegleinstruktører vil 
igangsætte mange lokale 
grundkurser i kegler i sam
menslutningerne.

Udbalget håber at sam
menslutningerne vil tage 
godt imod de nye instruk
tører. Kontakt dem og lad 
dem afvikle et lokalt grund
kursus af 8 timers varighed i 
jeres sammenslutning.

Kurt Jensen, Sønderborg Firmasport, var kursusleder på 
keglekursus III, og de nye friske instruktører er:
Grete Jessen, Bov Firma Sport.
Hans Jessen, Bov Firma Sport.
Annie Kørvel, Fredericia Fag- og Firmaidrætsforbund. 
Poul Flemming Rasmussen, Middelfart Firmasport. 
Birgit Hansen, Middelfart Firmasport.
Erling Christensen, Middelfart Firmasport.
Charles Nielsen, Middelfart Firmasport.
Palle Hansen, Middelfart Firmasport.
Annelise Enghoff, Sønderborg Firmasport.
Jørgen Kolmos, Sønderborg Firmasport.
Svend Hjelm, Sønderborg Firmasport.
Marita Junker, Sønderborg Firmasport.
Peter Christensen, Tønder og Omegns Firmasport.

Firmaidræt i Haslev
Firmaidrætten har organi

seret sig i Haslev. Det skete 
tirsdag den 27. oktober, 
hvor Haslev Firma- og Fa
milie Sport blev stiftet på et 
møde i Haslev Hallen.

Det betyder, at de private 
initiativer der tidligere har 
været omkring firmaidræt i 
Haslev, nu er blevet organi
seret. Det betyder også, at 
den nye forening bliver op
taget som medlem af DFIF.

På den stiftende general
forsamling deltog repræsen
tanter fra syv virksomheder 
i Haslev og omegn, ligesom

også DFIF var repræsente
ret.

Som formand for den 
nystartede forening valgtes 
Jens Andersen fra firmaet 
Clips Record. Den øvrige 
bestyrelse fik følgende sam
mensætning: Næstformand 
Kim Malinowski, Danapak, 
kasserer Arne E. Pedersen 
også Danapak, sekretær

Jens Andersen fra firmaet 
Clips Record blev valgt til for
mand for Haslev Firma- og 
Familie Sport.

tømrermester Carsten 
Jensen og menigt bestyrel
sesmedlem Leif Sørensen, 
Danapak.

Den nye forenings første 
arrangement bliver et inde- 
fodboldstævne lørdag den 
28. november i Haslev Hal
len. Næste gang Haslev 
Firma- og Familie Sport kal
der til stævne bliver i fe
bruar måned 1993, nærmere 
betegnet søndag den 21., 
hvor der også står indefod- 
bold på programmet.
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Millionerne ruller ind
Statsafgift

A f John Thrane 
Redaktør.

Dansk Tipstjeneste har 
netop udsendt regnskabet 
for perioden 1. juli 1991 til 
30 juni 1992, og det er på 
mange måder interessant 
læsning. Året har været 
præget af en stærkt stigende 
lottoomsætning, mens tips- 
omsætningen er faldet. I juli 
1991 blev Super 5-spillet 
indført som et supplement 
til fodboldtipningen, men 
spillet har haft svært ved at 
leve op til forventningerne.

Tendensen er tydelig: 
“Held og lykke-spillet”
Lotto har vundet frem, del
vis på bekostning af “viden
spillene”, Tips og Super 5.

Rekordomsætning
Forud for Lotto’s ind

førelse i 1989 var det ventet, 
at udviklingen i den samlede 
spilleomsætning ville være 
stigende, men at millionerne 
ville rulle ind så hastigt, har 
overrasket alle.

Regnskabstallene viser en 
rekordomsætning i 1991/92 
på 3.1 mia. kr. Det er en 
fordobling på kun tre år, og 
i forhold til sidste års om

DIF 30,83%

Fordelingen a f 
omsætningen i 
procent.

DOGU
14,72%

sætning på 2,3 mia. kr. er det 
en stigning på ca. 33 %.

Fremgangen afspejler sig i 
Tipstjenestens overskud, som 
blandt andet idrætslivet ny
der godt af. Overskuddet 
blev på ikke færre end 589 
mio. kr., hvilket er 37 % me
re end sidste års 430 mio. kr.

Idrætten er som bestemt i 
loven om tips og lotto den 
største modtager af over
skuddet. Ud af de 589 mio. 
kr. fik de fire - nu er der kun 
tre - idrætsorganisationer 
403 mio. kr. i direkte tilskud..

Dansk Idræts-Forbund 
modtog således 181 mio. kr., 
DDGU og DDSG&I mod
tog hver knap 87 mio. kr., 
Som det mindste af de fire 
idrætsforbund modtog DFIF 
ca. 20 mio. kr. i tilskud.

Fordeles af Dansk 
Ungdoms Fællesråd 
16,1%

Fordeles af 
miljøministeren 3,4% 
Fordeles af 
finansministeren 5%

Fordeles af undervis
ningsministeren 2% 

Fordeles af kultur
ministeren til kultur
formål 5%

Fordeles af kultur
ministeren til idræts
formål 4,8%

Flere talkombinationer
Lotto-spillets store succes 

har betydet, at de for spillet 
meget vigtige uger med over
førte 1. præmier er blevet for 
få. Derfor har tipstjenesten 
besluttet, at gøre det sværere 
at ramme 1. præmien.

Antallet af talkombinatio
ner øges derfor fra den 21. 
november, således at spillet

ændres til 7 ud af 35 med tre 
tillægstal.

På fodboldtipningen har 
Tipstjenesten planer om - i 
samarbejde med spillesel
skaberne i Østrig, Sverige og 
Island - at lave en Europa- 
cup-kupon med 14 interna
tionale kampe. Forsøget skal 
omfatte fire tipsrunder.

Fordelingen af overskuddet i procent.

Tips & lotto noter
Største lottogevinst kom den 29. februar 1992, hvor én 
spiller løb med 8.184.177 kr.
60 danskere blev i regnskabsåret 1991/92 lottomillionærer. 
Uge 9 i 1992 gav rekordomsætning, ialt knap 77 mio. kr. 
Københavnerne er de mest spillegale. Hver indbygger i 
Storkøbenhavn har i gennemsnit spillet for 715 kr. På 
Fyn og Øerne er man lidt mere tilbageholdende. Her blev 
der i snit spillet for 605 kr. Nordjyderne bidrager kun 
med 521 kr. til festlighederne.
13 rigtige tipstegn har givet fra 1.755 kr. op til den største 
gevinst på 1.523.228 kr.
Super 5 har givet fra 112 kr. for 5 rigtige til 6.107 kr. 
Dansk Tipstjeneste har udbetalt ialt 8/716.297 gevinster 
på Tips, Lotto og Super 5.
Da tipningen startede i 1949, skulle hver kupon udfyldes 
i tre eksemplarer. Det satte en naturlig begrænsning på 
spillelysten, og resten sørgede staten for - man måtte 
maksimalt tippe for 12 kr. eller ialt 48 rækker. Var man 
heldig, skulle man vente i tre uger for at få gevinsten, 
uanset om det var fem kr. eller den maksimale topgevinst 
på 50.000 kr.

Kilde: Dansk Tipstjeneste a/s. Beretning og Regnskab 
1991/92.
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Hæderstegn
Leif Rasmussen, Næstved 

Firma Sport, har modtaget 
forbundets Hæderstegn. Leif 
Rasmussen blev valgt ind i 
NFS's badmintonudvalg i 
1979, og allerede i 1981 blev 
han formand for udvalget.

Leif blev i 1987 valgt til 
næstformand i NFS, en post 
han stadig bestrider. Leif 
modtog også Næstved Firma 
Sports lederpokal i 1984.

Leif har i de sidste seks år

haft sæde i fritidsnævnet, nu 
folkeoplysningsudvalget i 
Næstved Kommune, ligesom 
han er formand for Stor
strøms Amts idrætsudvalg, 
hvor han er kendt som ar
rangør af kredsens træfstæv
ner.

Hæderstegnet blev over
rakt i forbindelse med Næst
ved Firma Sports repræsen
tantskabsmøde den 29. 
oktober 1992.

Unibanks idrætspris

Idrætspris til Jørgen Justesen, 
Brønaerslev Firmasport.

Formanden for Brøn
derslev Firmasport, Jørgen 
Justesen, har den 23. okto
ber 1992 modtaget Uni

banks idrætspris for sit fri
villige lederarbejde i 
Brønderslev. I indstillin
gen hedder det blandt an
det, at Jørgen Justesen har 
mange gode ideer og frem
tidsvisioner, og altid er 
samarbejdsvillig.

Han har gennem otte år 
deltaget i ledelsesarbejdet 
i Brønderslev Firmasport, 
fire år som formand for 
fodboldafdelingen og fire 
år som næstformand. Han 
blev valgt til formands
posten i februar 1992, og 
senest var han en af initia
tivtagerne til afholdelse af 
Firmaidrættens Familie
dage i Nordjyllands Amt.

Alle ka1 være med
Dansk Firmaidrætsforbunds 
generalsekretær

Svend Møller
fylder 50 år, og i den anled
ning afholder forbundet 
reception på forbundskonto
ret, Storebæltsvej 11, Nyborg, 
lørdag den 9. januar 1993 kl. 
13.00 - 17.00.

Rødby-kæmpe hædret
Rødby Firmasport har 

tildelt vicetoldinspektør 
Svend Stensgaard et æres
bevis for sit arbejde for fir
maidrætten i Rødby i næs
ten 30 år.

Svend var således med 
da den første firmafodbold
kamp i Rødby blev spillet i 
1964, hvor politiet mødte 
toldvæsenet. Svend var til
lige en af de bærende kræf
ter, da Rødby Firmasport 
fik og istandsatte klubhuset 
i 1990, og man kan nu se 
Svend i klubhuset hver fre
dag, hvor han træner bord
tennis med børnene. Æres
beviset blev overrakt til 
Svend i forbindelse med

Svend Stensgaard på ar
bejde i Rødby Firmasports 
klubhus. Foto. Bjarne Larsen.

hans 70 års fødselsdag den 
10. oktober 1992.

Aktivitetsområdet styrkes

Birte Westing, ny sekretær for 
aktivitetsudvalget.

Dansk Firmaidrætsforbund 
har styrket forbundets aktivi
tetsområde med to nye 
ansættelser.

Birte Westing, 39, er ansat 
som sekretær for aktivi
tetsudvalget og de to aktivi
tetskonsulenter. Birte har en 
alsidig baggrund som social
rådgiver ved Odense Kom
mune i 3 år, hvorefter hun fra 
1983 til 1991 som ejer af Gale- 
rie Westing i Odense prøvede 
kræfterne af som selvstændig 
erhvervsdrivende. Birte har i 
en periode også fungeret som 
forretningsfører for klinikken 
Personligt Velvære i Odense. 
Birte skal primært servicere 
omkring forbundets motions
kampagner.

Bo Isaksen, 34, afløser 
Jesper Mathiesen som aktivi

tetskonsulent. Bo Isaksen er 
cand. mag. i idræt og historie 
fra Odense Universitet fra 
1986, og har siden 1987 arbej
det som højskolelærer på 
Nørgaards Højskole i Bjer
ringbro, ligesom han har fun
geret som årsvikar på Bjer
ringbro Gymnasium.

Foruden sin uddannelse 
som idrætslærer, har Bo en so
lid baggrund indenfor bold
spillene som aktiv fodbold- og 
volleyballspiller, ligesom han 
deltager på præsentationshol
det for kurvebold. Foruden at 
arbejde med forbundets løben
de kampagner, bl.a. Tour de 
Pedal og Danmark-Stafetten, 
skal Bo Isaksen varetage for
bundets arbejde for Familie
idrætten.

-jt-

Bo Isaksen, ny aktivitetskonsulent.
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Kort & godt

25.000 på Julemærkemarch
Søndag den 6. december 

har alle en chance for at få en 
sund start på julens glæder. 
Den dag finder årets Jule
mærkemarch sted. med start 
fra ialt 61 steder landet over.

På baggrund af mange for
håndstilmeldinger ventes i år
25.000 deltagere til julekondi 
for hele familien. Det er det 
højeste antal deltagere siden 
den første march for 15 år si
den. Siden har 285.000 unge 
og ældre travet trofast for en 
god sag: Børnene på landets 
fire julemærkehjem. Over
skuddet fra Julemærkemar
chen. der sidste år var
275.000 kr., går ubeskåret til 
Julemærkefondens drift af ju
lemærkehjemmene.

T 500 frivillige hjælpere
Deltagerne kan forvente 

fest, farver og god forplejning 
både ved start og mål og 
langs marchruterne på hen
holdsvis fem og ti km., lover 
formanden for Julemærke
marchen, Ingolf Romlund.

1.500 frivillige hjælpere

/ \
Julemærkemarchen 

- en god sag at gå for.

BOX2011 8240 RISSKOV
V____________________________)

sikrer at alt klapper og sørger 
for varm kaffe med brød 
samt forfriskninger.

Alle deltagere får ved mål 
en medalje med silkesløjfe og 
motiv fra årets julemærke. 
Prisen for marchdeltagelse og 
medalje er 30 kr. Man kan 
også vælge at købe et diplom- 
startkort med påklæbede 
julemærker til 10 kr.

Et stigende antal deltagere 
er børn og unge, og samtidig 
melder der sig flere og flere

klubber, firmaer og forenin
ger, og der er god brug for 
pengene.

- Vi er taknemlige over det 
overskud på 275.000 kr. som 
Julemærkefonden modtog til 
de fire julemærkehjem sidste 
år. De mange penge fra mar
chen er medvirkende til, at 
det ikke på nuværende tids
punkt har været nødvendigt 
at gennemføre nedskæringer 
på hjemmene, siger Julemær
kefondens sekretær, Jørgen 
Kjeldsen.

- Det er særligt væsentligt 
netop nu, hvor behovet for 
hjælp øges kraftigt, og ca. 150 
børn står på venteliste. Hvert 
år får ca. 500 børn nyt mod 
på livet, når problemer i 
hjem og skole er vendt til en 
positiv udvikling efter 2-3 
måneder på et af hjemmene, 
tilføjer Jørgen Kjeldsen.

Information
Julemærkemarchens in

formationstryksag med 
praktiske oplysninger udle
veres fra et stort antal post
kontorer. Her kan man få 
oplysninger om startsteder 
og tilmelding. Yderligere 
oplysninger hos formanden 
for Julemærkemarchen, In
golf Romlund, tlf. 86 27 65 45 
(privat) eller 86 17 25 00 (ar
bejde).

Få en god start på julens 
glæder - gå en tur for en god 
sag. -jt.

Julemotion 
med Fodslaw

I de fleste hjem er juleti
den det tidspunkt på året, 
hvor man spiser ekstra godt. 
Så er det nødvendigt at 
komme ud at motionere lidt.

Vandreforeningen Fod
slaw arrangerer 2. juledag 
tro en JULEMOtlONS- 
TUR med startsteder over 
hele landet. Alle kan være 
med til en rigtig famili
evandretur på 5 eller 10 km.

Yderligere information 
hos Vandreforeningen Fod
slaw, Postbox 268, 8800 Vi
borg. tlf. 86 61 35 88.

FMI-penge fordelt
Foreningen til fremme af 

Motion og Idræt har holdt 
fordelingsmøde. Denne gang 
var der ca. 250.000 kr. i 
puljen til forskellige Idræt 
om Dagen projekter landet 
over.

- Det var meget glædeligt 
at se, at der i år var mange 
nye ansøgninger med i 
puljen, siger DFIF's Alice 
Rasmussen, der sidder i for
delingsudvalget sammen 
med Jørn Møller, FMI, og 
Flemming Mortensen, DAI.

- Det hænger helt sikkert 
sammen med, at FMI er

vet mere synlig via konfe
rencer, IDA-aviser, træf og 
politiske kontakter.

I firmaidrætsregi fik føl
gende sammenslutninger til
delt FMI-midler:

Vamdrup Firmasport, 
1200 kr., Horsens Firma
idræt, 8.500 kr., Frederiks
havn Firmasport 5000 kr., 
Kolding Firmasport, 10.000 
kr., Fredericia Fag og Firma
idræt 8.000 kr., FKS-Odense, 
10.000 kr., samt Københavns 
Firmasport 15.000 kr.

-jt.

f )
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Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nvborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Moller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF’s konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 1 I 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup" 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf: 30 66 11 26

Forbundskonsulent 
Sydjylland og Fyn 
Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15
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Familieidræt i teori og praksis
A f Jørgen Rasmussen.
Forbundskonsulent

Jørgen Pilegaard fra 
DFIF's aktivitetsudvalg 
indledte seminaret med at 
fortælle om familieidrætten 
i DFIF. Han blev suppleret 
af formanden for Hillerød 
Firmasport, Peder Bis- 
gaard, der også er medlem 
af DFIF's forbundsstyrelse. 
Peder Bisgaard har i sin 
egen sammenslutning gjort 
gode erfaringer med fami
lieidrætten.

Familieidræt eller ej?
Jørgen Pilegaard stillede 

deltagerne spørgsmålet, om 
hvorvidt man fortsat skal 
blive ved at prioritere og 
satse på familieidrætten i 
DFIF. Det var der bred 
enighed om, at man skulle, 
men det må ikke være på 
bekostning af de eksiste

Familieidræt i praksis. Under ledelse a f Peder Bisgaard fra Hillerød Firmasport fik deltagerne 
mulighed for at afprøve familieidræt på deres egen krop. Foto. Jørgen Rasmussen.

rende aktiviteter, blev det 
påpeget. Det skal være et si
deløbende tilbud.

Forbundet hjælper
Selv om deltagerne var 

positive overfor familie
idrætten, så er argumenterne 
for ikke at starte bl.a. mang
lende ledere samt økonomi
en. Peder Bisgaard gjorde 
opmærksom på, at der er 
flere muligheder for at hen
te tilskud til at komme 
igang. Flan nævnte bl. a. 
kommunernes 5% pulje 
samt aktivitetsudvalgets 
regnbuemidler, der yder helt 
op til 25.000 kr. i tilskud. Og 
så må man ikke glemme den 
gratis konsulenthjælp fra

forbundets aktivitetsudvalg.
- Vi er i aktivitetsudvalget 

opmærksom på de anførte 
problemer omkring opstar
ten, understregede Jørgen 
Pilegaard. Han så gerne, at 
DFIF ydede større tilskud til 
familieidrætten, end det er 
tilfældet i dag. Han synes 
også, at det kunne være 
spændende, hvis forbundet 
forsøgte sig med gratis 
kurser i opstartsfasen.

Legesyge voksne
Efter gennemgangen af de 

teoretiske forhold, fik delta
gerne, under ledelse af fami
lien Bisgaard, Hillerød, på 
egen krop en to timers 
forsmag i idrætshallen på,

hvad familieidrætten bl. a. 
kan indeholde af aktiviteter. 
Og vi må konstatere, at de 
voksne er lige så legesyge 
som børnene. Der er ingen 
tvivl om, at mange af delta
gerne har været ømme i mu
sklerne dagen efter, for der 
blev virkelig gået til sagen. 
Flere af lederne gav også ef
ter aktiviteten udtryk for, at 
det havde været inspire
rende og spændende.

Aktivitetsudvalget ven
ter nu spændt på, hvem der 
bliver den første sammen
slutning i Storstrøms Amts
kreds, der starter med fa
milieidræt.

Faniilieidræt i teori 
og praksis, var et af 
de emner, der optog 
deltagerne, da Stor
strøms Amtskreds 
den 31. oktober og 
1. november afvik
lede kredsseminar 
med 34 deltagere.


